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Ponad rok temu banki wp?aci?y na Fundusz Wsparcia Kredytobiorców
ponad 600 mln z?. Od tej pory tylko niewielka cz??? zosta?a wykorzystana. Cho? problemy ze
sp?at? ma ponad milion Polaków, to ze wsparcia skorzysta?o dot?d sze??set osób. Szansa jest
jeszcze do ko?ca przysz?ego roku. Niewykorzystane pieni?dze wróc? do banków.

Banki wp?aci?y na pocz?tku 2016 r. na Fundusz Wsparcia Kredytobiorców 601 mln z? i od tej
pory pieni?dze te le?? sobie spokojnie prawie nietkni?te na rachunkach Banku Gospodarstwa
Krajowego. Za?o?enie funduszu wymusi?a ustawa z pa?dziernika 2015 r., która
przygotowywa?a system bankowy na wypadek problemów kredytobiorców mieszkaniowych, w
tym frankowiczów.

Od tej pory do ko?ca maja br. skorzysta?o z oferty zaledwie 615 osób, wykorzystuj?c nieca?e
14 mln z? - poda? money.pl Przemys?aw Osuch, naczelnik wydzia?u obs?ugi projektów
przep?ywowych w BGK. Na ka?d? osob? przypada ?rednio 22 tys. z? pomocy.

14 mln z? to nieco ponad 2 proc. warto?ci zgromadzonych ?rodków. A czasu, by wykorzysta?
okazj? do ul?enia w sp?atach, jest coraz mniej. Wnioski mo?na sk?ada? jeszcze tylko do ko?ca
przysz?ego roku. Potem przelane na fundusz pieni?dze maj? wróci? do banków.

Jak podaje Biuro Informacji Gospodarczej InfoMonitor, zaleg?e zobowi?zania kredytowe ma w
Polsce 1,001 mln osób. Dlaczego tylko 615 z nich skorzysta?o z pomocy przygotowanej przez
rz?d za pieni?dze banków?

By? mo?e wynika to z niewiedzy, ?e taka mo?liwo?? w ogóle istnieje. Banki nie maj? obecnie
obowi?zku informowania klientów o mo?liwo?ci korzystania z funduszu. To ma wymusza?
dopiero planowana nowelizacja ustawy.

- Ustawa nowelizuj?ca powinna uwzgl?dnia? kwestie zwi?zane z na?o?eniem obowi?zków
informacyjnych na kredytodawców w zakresie przekazywania informacji kredytobiorcom o
mo?liwym wsparciu wynikaj?cym z ustawy - powiedzia? w marcu Leszek Skiba, wiceminister
finansów.

A procedura uzyskania pomocy nie jest przesadnie trudna. Wystarczy z?o?y? wniosek w banku
(link do wniosku), w którym bra?o si? kredyt i zgromadzi? odpowiednie dokumenty. Umowa
zawierana jest w terminie do 30 dni od dnia z?o?enia wniosku.

Fakt, ?e dokumenty sk?adaj? si? z "za?wiadcze?" a nie "o?wiadcze?" jako jedn? z przeszkód
do wykorzystania ?rodków wskazuje Marek Popowicz, organizator miasteczka namiotowego
CHFrancisco - Wiejska 729.

- Minister Sza?amacha przekroczy? uprawnienia przy pisaniu rozporz?dzenie do ustawy.
Ustawa przewiduje jedynie "o?wiadczenia", a w rozporz?dzeniu, po konsultacji z bankami, a
wbrew ustawie, minister doda? obowi?zek przedk?adania "za?wiadcze?" - zauwa?y? Popowicz.
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Wed?ug niego dok?adne przepytywanie jest g?ównym hamulcem dla realizacji pomocy.

By j? otrzyma? trzeba spe?nia? warunki. Musimy by? w "trudnej sytuacji finansowej". Co to
oznacza konkretnie?

Pierwsza okoliczno?? to, gdy w dniu z?o?enia wniosku mamy status bezrobotnego. Z tym
ograniczeniem, ?e to pracodawca musia? rozwi?za? umow? o prac? i nie z winy pracownika.

Druga okoliczno?? to zbyt niskie zarobki. Pomoc przys?uguje, je?li raty kredytowe przekrocz?
60 proc. dochodów netto (bez kosztów uzyskania przychodu, sk?adek ZUS i np. alimentów oraz
z wy??czeniem dochodów z jednorazowych zasi?ków i ?wiadcze? socjalnych) gospodarstwa
domowego lub te dochody s? bardzo niskie, tj. obecnie nie wy?sze ni? 514 z? netto na osob?,
je?li w gospodarstwie mieszka wi?cej ni? jedna osoba. Wsparcia nie dostanie w?a?ciciel wi?cej
ni? jednego mieszkania.

To najwa?niejsze kryteria, jakie musi spe?nia? kredytobiorca. Zniech?ca? do korzystania ze
wsparcia mog? jednak nie tylko wy?rubowane warunki, ale i... konieczno?? zwrotu pomocy.

Z za?o?enia pomoc nie mo?e przekracza? 1,5 tys. z? miesi?cznie i udzielana jest na czas do
18 miesi?cy. Potem musi zosta? oddana. Zwrot wsparcia przez kredytobiorc? nast?puje po
up?ywie dwóch lat karencji, przez osiem kolejnych lat w równych, nieoprocentowanych
miesi?cznych ratach.
Je?li pobierali?my maksymaln? kwot? 1,5 tys. z? przez 18 miesi?cy, czyli ??cznie 27 tys. z?
(wg danych BGK ?rednio przyznawane jest 22 tys. z?), to potem musimy si? przygotowa? do
zwrotu przez osiem lat 281 z? miesi?cznie.
Banki nie kibicuj? funduszowi
Po up?ywie sze?ciu miesi?cy od ko?ca 2018 r. ?rodki, które nie zosta?y u?yte lub
zarezerwowane na udzielenie wsparcia, zwracane s? kredytodawcom.
- Zwrot ma by? realizowany w transzach pó?rocznych, proporcjonalnie do sumy dokonanych
wp?at i uzupe?nie?, pomniejszonej o warto?? wsparcia przyznanego kredytobiorcom, b?d?cym
klientami danego kredytodawcy - podaje money.pl Przemys?aw Osuch z BKG.
Banki zainteresowane s? wi?c jak najmniejszym poziomem wykorzystania funduszu. Wp?acone
pieni?dze musia?y ju? sobie wpisa? w straty - ich jszybki powrót oznacza zysk.
Najbardziej zainteresowany niskim wykorzystaniem funduszu jest PKO BP, który wp?aci? 142
mln z?. mBank i BZ WBK przela?y po oko?o 50 mln z?.

Morawiecki chce zwi?kszy? ?rodki
Cho? poziom wykorzystania ?rodków jest bardzo niski, czyli program okaza? si? pora?k?, to nie
zniech?ca rz?du do jego kontynuowania, a nawet rozbudowy.
- Fundusz Wsparcia Kredytobiorców nale?y zwi?kszy? 3-4 razy - powiedzia? w lutym
wicepremier, minister rozwoju i finansów Mateusz Morawiecki.
Plan rozbudowy funduszu wynika m.in. z rekomendacji Komitetu Stabilno?ci Finansowej ze
stycznia b.r. „Zmiany powinny prowadzi? do wi?kszego wykorzystania ?rodków funduszu na
wsparcie kredytobiorców w trudnej sytuacji finansowej" - zaleci? KSF.
Analizowane przez rz?d s? m.in. kwestie zwi?zane ze zmian? okresu sp?aty udzielonego
wsparcia oraz podwy?szenie limitu dochodowego.
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- By?bym zwolennikiem tego, aby ten fundusz by? zdecydowanie wzmocniony kapita?owo,
?eby banki zap?aci?y - nie bud?et pa?stwa - wi?cej, mo?e 3-4 razy wi?cej do tego funduszu -
mówi? Morawiecki. - By?bym za tym, aby ten fundusz by? paromiliardowy, co najmniej.
Ta wypowied? ju? jest uwzgl?dniana w analizach rynkowych. DM PKO BP w raporcie
sektorowym za czerwiec szacuje, ?e rozwi?zanie kwestii kredytów walutowych kosztowa?
b?dzie banki oprócz 4 mld z? kosztu ze zwrotu spreadów, równie? „2 mld z? kosztu z tytu?u
sk?adki na Fundusz Wsparcia Kredytobiorców, maj?cy wspiera? dobrowoln? konwersj?” -
napisano w analizie.
Skoro w zamianie waluty kredytu na z?otego wykorzystany ma by? Fundusz Wsparcia
Kredytobiorców, to prawdopodobnie dla osób, które zdecyduj? si? na przewalutowanie, co
teoretycznie musia?oby si? sko?czy? wzrostem wielko?ci rat (ró?nica w oprocentowaniu Libor
na CHF i Wibor), fundusz mia?by uzupe?nia? ró?nic?.
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